

植物营养与肥料学报 » 2004, Vol. 10 » Issue (6) :651- DOI:

[研究论文](#)[最新目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)[<< Previous Articles](#) | [Next Articles >>](#)

## 表面活性剂与EDTA对雪菜吸收镉的影响

陈玉成<sup>1,2</sup>;董姗姗<sup>1</sup>;熊治廷<sup>2</sup>

1.西南农业大学资源环境学院 重庆400716;2.武汉大学资源与环境科学学院 湖北武汉430072

Effect of surfactants and EDTA on cadmium bioaccumulation by *Brassica juncea* var. *multiceps*CHEN Yu-cheng<sup>1,2</sup>;DONG Shan-yan<sup>1</sup>;XIONG Zhi-ting<sup>2\*</sup>

1 School of Envir. and Resour.;Southwest Agric. Univ.;Chongqing 400716;China;2 School of Envir. and Resour. Sci.;Wuhan Uni.;Wuhan 430072;China

[摘要](#)[参考文献](#)[相关文章](#)Download: [PDF \(1524KB\)](#) [HTML 0KB](#) Export: [BibTeX](#) or [EndNote \(RIS\)](#) [Supporting Info](#)

**摘要** 采用表面活性剂与螯合剂处理,强化雪菜吸收土壤镉的盆栽试验表明,影响植物吸收镉的主要因子是表面活性剂类型。阴离子型与非离子型表面活性剂的强化修复效果要优于阳离子型表面活性剂,其中以十二烷基硫酸钠和Tween80为好。表面活性剂与EDTA复合使用,可以降低土壤对镉的吸附(顺序依次为EDTA/DBSS>EDTA/TX-100>EDTA/CTAB>EDTA>DBSS>TX-100>CTAB),增加土壤对镉的解吸,进而促使土壤镉向植物转移,有利于强化镉污染土壤的植物修复。

**关键词:** 表面活性剂 螯合剂 镉 植物修复 表面活性剂 螯合剂 镉 植物修复

**Abstract:** The pot-experiments with the treatments involving surfactants and chelators EDTA were conducted to investigate their enhancement of cadmium accumulation of *Brassica juncea* var. *multiceps*. The results showed that the key factor affecting cadmium uptake was the surfactant types, which anionic and nonionic surfactants were more effective than cationic surfactants, and in particular in them the sodium laurylsulfonate and polysorbate-80 were better. The joint (application) of surfactants and EDTA could significantly accelerate the extraction of cadmium from the soil (the order was (EDTA/DBSS)>EDTA/TX-100>EDTA/CTAB>EDTA>DBSS>TX-100>CTAB); consequently, the amount of (cadmium) uptake by the plants increased, accounting for the mechanism of SAA-EDTA-enhanced phytoremediation of (Cd-contaminated) soil.

**Keywords:**

### 引用本文:

陈玉成<sup>1,2</sup>;董姗姗<sup>1</sup>;熊治廷<sup>2</sup>.表面活性剂与EDTA对雪菜吸收镉的影响[J] 植物营养与肥料学报, 2004,V10(6): 651-CHEN Yu-cheng<sup>1,2</sup>;DONG Shan-yan<sup>1</sup>;XIONG Zhi-ting<sup>2</sup>.Effect of surfactants and EDTA on cadmium bioaccumulation by *Brassica juncea* var. *multiceps*[J] Acta Metallurgica Sinica, 2004,V10(6): 651-

### Service

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [RSS](#)

[作者相关文章](#)